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Dagsorden - Uddannelsesudvalget for 

Sygeplejerskeuddannelsen 
Sted: 
Campus Silkeborg 
Lokale B175 
 
  

 Mødedato: 
16. maj 2022 
Kl. 12.00-15.00 
 

Deltagere 
Annette Rosenkilde Jensen (Uddannelsesleder VIA), Gitte Nørgaard 
(udvalgs formand, KKR, Herning kommune), Jonna Frølich (Uddannel-
sesdekan VIA), Marianne Wolf (Region Midt), Nanna Skulvad (Rektor 
T.H. Langs HF og VUC), Judit Kyed Soelbeck (DSR, ortopædisk kirur-
gisk afd. Aarhus universitet), Martha Højgaard (KKR, Silkeborg kom-
mune), Anita Haahr (VIA og Aarhus Universitet), Britta Stenholdt 
(Medarbejder), Julie Baden Madsen (studerende), Nadia O´Halloran 
(for Kathrin Brændgaard), Susanne Krogh Voldum-Clausen 

Vakante pladser: 
- 1 Repræsentanter for de studerende. 

Gæster 
Malene Hangaard Alstrup (MHAL), Jytte Pahus (JYPA) og Anne 
Provstgaard Fogh (ANPF) – under punkt 8 
 
Afbud 
Nicki Garde Laursen (studerende – trådt ud af udvalget), Hanne Svei-
strup Demant (Region Midt – fratrådt på pension), (Medarbejder – ny 
repræsentant fra KU), Kathrin Brændgaard (udvalgs sekretær), Tho-
mas Steen Johansen (studerende), Sofie Nielsen (studerende), Bente 
Alkærsig Rasmussen (Kredsformand, DSR) 
 
Mødet indledes med frokost 11.30 

Dagsorden 
1. Godkendelse af dagsorden (12.00-12.10) 
2. Uddannelsesudvalgets valgproces (12.10-12.25) 
3. Studieordninger og bekendtgørelser (12.25-12.45) 
4. Ledige pladser og faldende søgning til 

sygeplejerskeuddannelsen – både på VIA og nationalt (12.45-
13.10) 

5. Nyt fra de studerende (13.10-13.20) 
6. Planlægning af næste møde (13.20-13.25) 
7. Eventuelt (13.25-13.30) 
8. Status Projekt Bedre overgange (13.30-15.00) 
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Punkt  1. Godkendelse af dagsorden (12.00-12.10) 

Sagsansvarlig: 
Gitte Nørgaard 

 Journalnr.: A22-68067 

 
Bilag 
Nej 
 
Sagsfremstilling 
Godkendelse af dagsordenen og afklaring af punkter til eventuelt. 
 
Punktet fra uddannelsesudvalgets årshjul ” Læringsbarometer og Uddannelseszoom 2021 = studiemiljø-
undersøgelse og undervisningsmiljøvurdering i VIA” udgår, da denne undersøgelse kun er gennemført som 
en stikprøve i efteråret 2021. Næste fulde gennemførelse heraf er efteråret 2022. 

Indstilling 
Det indstilles, at udvalget godkender dagsordenen.   

Referat 
Dagsordenen blev godkendt. 
 

Punkt  2. Uddannelsesudvalgets valgproces (12.10-12.25) 

Sagsansvarlig: 
Gitte Nørgaard  

 Journalnr.: A22-68067 

 
Bilag 

- Uddannelsesudvalg 2022-2026 (de allerede kendte repræsentanter ind i udvalget)  
 
Sagsfremstilling 
Sidste møde med denne uddannelsesudvalgs repræsentation, næst kommende møde i uddannelsesudval-
get 12.09.2022 med ny repræsentations sammensætning. 
 
Orientering valgproces uddannelsesudvalget for perioden 2022-2026: 
Medarbejder repræsentanter, repræsentanter fra de studerende og repræsentanter fra DSR er kontaktet 
og valgt via uddannelsesudvalgs sekretær Kathrin Brændgaard.  
 
Repræsentanter fra henholdsvis KKR, Region midt og anden uddannelsesinstitution ind i uddannelsesud-
valget er kontaktet gennem VIA ”Politisk analyse” – med deadline den 1. juni 2022. 
 
Repræsentant med ”Særlig indsigt i fagområdet (forskning/udvikling)” Anita Haahr er ny repræsentant (fra 
ultimo 2021) ind i uddannelsesudvalget og der er ønsket fortsættelse heraf.  
 
Deadline for valg til uddannelsesudvalget er 1. juni, hvorefter den nye repræsentation ind i uddannelsesud-
valget kan offentliggøres. 
 
Indstilling 
Det indstilles at uddannelsesudvalget stiller opklarende spørgsmål. 
 
Referat 
Der er gået besked ud til dem, der skal vælge medlemmerne af Uddannelsesudvalget – VIA Sygeplejerske-
uddannelsen afventer svar på en del af disse henvendelser. Der var en opfordring fra Gitte Nørgaard til 
mødedeltagerne om at skubbe på i egen organisation, således at der findes repræsentanter, der er enga-
gerede og har gejst ift. at bidrage til arbejdet i Uddannelsesudvalget. 
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Nanna Skulvad orienterede om, at der netop har været møde i det regionale fordelingsudvalg, hvor det 
blev besluttet, at Nanna Skulvad udpeges til at fortsætte i Uddannelsesudvalget. VIA Sygeplejerskeuddan-
nelsen orienterer rette afdeling (Politisk analyse) i VIA, der er involveret ift. udpegningerne. 
 
Susanne Voldum nævnte, at hun og Britta Stenholt har savnet transparens omkring udvælgelsen af med-
arbejderrepræsentanterne. Cathrine Sand er blevet valgt ind. Susanne og Britta har savnet information om 
valgprocessen og har ikke indblik i, hvordan denne udpegning er sket. Jonna Frølich svarede, at næstfor-
manden i samarbejdsudvalget har hjulpet med udpegning, og at ledelsen ikke været involveret. Der lød en 
opfordring fra Susanne Voldum til at sikre en transparent valgproces, hvor der spørges ud efter interesse-
rede. Annette Rosenkilde Jensen og Jonna Frølich lovede at tjekke op på, hvordan der sker udpegning til 
uddannelsesudvalgene i VIA med hhv. afdelingen Politisk Analyse og LU på VIA Sygeplejerskeuddannel-
sen.  
 
Annette Rosenkilde Jensen tilføjede, at der skal gøres en indsats for at finde repræsentanter for de stude-
rende til at indgå i Uddannelsesudvalget (p.t. er der kun en aktiv studerende i Uddannelsesudvalget). 
I første runde er planen, at der spørges bredt på uddannelsen (Annette Rosenkilde Jensen inddrager de 
øvrige uddannelsesledere). I en evt. anden runde vil Julie Baden Madsen gerne spørge via SLS efter inte-
resserede. Det blev drøftet, at der generelt er mange forespørgsler til de studerende om deltagelse i di-
verse råd. Det skal være tydeligt for de studerende, hvad de kan bidrage med, og hvad de får ud af delta-
gelsen (f.eks. i form af indflydelse, ekstra viden og point på CV’et). 
 

Punkt  3. Studieordninger og bekendtgørelser (12.25-12.45) 

Sagsansvarlig: 
Annette Rosenkilde Jensen 

 Journalnr.: A22-68067 

Bilag 
- https://www.retsinformation.dk/eli/lta/2021/2027 - link til retsinformation 
- Eksamens bekendtgørelse - professions- og erhvervsrettede videregående uddannelser - gælden-

den efterår 2022 
 

Sagsfremstilling 
Annette orienterer om den årlige studieordningsrevision.  med deadline for indsendelse den 16. maj 2022. 
Studieordningen vil komme til skriftlig høring i uddannelsesudvalget som aftalt på sidste møde.  
 
Samtidigt er der udkommet ny Eksamensbekendtgørelse som træder i kraft efteråret 2022. Denne be-
kendtgørelse indeholder forskellige ændringer, hvor en af de mest markante ændringer ligger i sanktions-
muligheder ifht. studerende der udebliver fra deres klinik forløb. 
Annette orienterer vedr. ændringerne i den nye Eksamensbekendtgørelse. 
  
Indstilling  
Det indstilles at uddannelsesudvalget stiller opklarende spørgsmål. 

Referat 
Annette Rosenkilde Jensen orienterede om den årlige studieordningsrevision:  
 
Studieordningen kan kun justeres en gang årligt, og det vil typisk dreje sig om juridiske tilpasning og di-
verse uhensigtsmæssigheder, som vi har opdaget i løbet af året. Deadline for indsendelse af ændringer til 
studieordninger er den 16. maj., men det er aftalt med VIAs jurist, at VIA Sygeplejerskeuddannelsen frem-
sender senere end deadline (senest ved udgangen af maj måned forventes indsendt).   
 
Dette skyldes, at der har været en del drøftelse vedr. de studerendes fremmøde til den teoretiske under-
visning. Her er fremmødet vigende, ofte er det halvdelen eller færre af de studerende, der deltager. Der er 
aktuelt ikke mødepligt til den teoretiske del af uddannelsen (modsat klinikken hvor der er mødepligt 30 
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timer ugentligt). Derfor har uddannelsesledergruppen besluttet, at det nu er nødvendigt at indføre møde-
pligt (og dermed fremmøderegistrering) til den teoretiske undervisning. Der har været grundige drøftelser 
af for og imod, men det er uddannelsesledernes overbevisning, at deltagelse i undervisningen er en forud-
sætning for at få den viden og de kompetencer, som det kræver at komme ud og blive en dygtig sygeple-
jerske. Det er demotiverende som studerende at møde op til undervisning og en studiegruppe, der ikke 
deltager, og det vigende fremmøde har selvsagt en negativ indflydelse på såvel studiemiljø, trivsel og so-
cial integration på holdene. 
Oplægget bliver, at der vil være mødepligt på hhv. 1., 2. og 3. semester + det tværprofessionelle modul, og 
at kravet om fremmøde er 80%. Fremmødet vil blive registreret.  
 
Judith Kyed Soelbeck spurgte til, om fraværet er blevet undersøgt nærmere. Annette Rosenkilde Jensen 
svarede, at fravær er en generel problemstilling på videregående uddannelser, og VIA-uddannelserne uden 
mødepligt er alle udfordrede ift. fremmøde. For år tilbage lavede de lokalt i Randers en undersøgelse af 
fraværet, som dog ikke gav entydige konklusioner. F.eks. klarede nogle af de studerende med højt fravær 
sig godt til eksmanerne.  
 
Den studerende Julie Baden Madsen blev spurgt, hvordan hun tænker, at de studerende vil tage imod 
fremmøde som nyt tiltag. Julie sagde, at der naturligvis vil være modstand mod det fra de studerende, der 
har højt fravær, men at det vil være godt for de studerende.  
 
Annette Rosenkilde Jensen orienterede derefter om, at der kommer en ny teoretisk prøve på 5. semester, 
hvor der tidligere lå et teoretisk forudsætningskrav. Baggrunden herfor er gentagne evalueringer, hvor stu-
derende efterspørger et større fokus på det naturvidenskabelige indhold. Derfor er forudsætningskravet 
nu ændret til en teoretisk prøve med naturvidenskabeligt indhold. 
 
Studieordningen skal i høring i Uddannelsesudvalget. Et par af udvalgets medlemmer kan få mandat af 
gruppen til skriftligt at kommentere på materialet. Marianne Wolf og Martha Højgaard meldte sig. Efter 
høringen i Uddannelsesudvalget følger en proces i bl.a. VIAs direktion, hvorefter den kommer retur til Ud-
dannelsesudvalget (august formentlig), hvorefter de studerende skal informeres, og ændringerne bliver 
implementeret. 
 
Det er den til enhver tid gældende studieordning, der er gældende for de studerende, uanset hvornår de er 
startet på uddannelsen. 
 
Mht. den nye eksamensbekendtgørelse, der gælder fra d. 1. september 2022 orienterede Annette Rosen-
kilde Jensen om, at det, der før hed forudsætningskrav, bliver lavet om og kommer til at hedde forudsæt-
ninger for eksamen (dvs. aktiviteter der skal til for, at man kan gå til eksamen).  
 
I kap 1, §5 er der en væsentlig ændring: Alle studerende har ret til ét tilbud om praktik. Det indebærer, at 
Hvis man ikke dukker op i sin praktik, kan vi som uddannelse udskrive den studerende. Det vil være rele-
vant i de tilfælde, hvor en studerende ikke dukker op i sin praktik, ikke svarer tilbage på henvendelser og 
slet ikke er studieaktiv på nogen måde. Der vil være tale om få studerende, hvor dette vil være aktuelt, og 
ikke alle de andre tilfælde i forbindelse med sygdom osv., hvor der findes løsninger for den studerende.  
 

Punkt  4. Ledige pladser og faldende søgning til sygeplejerskeuddan-
nelsen – både på VIA og nationalt (12.45-13.10) 

Sagsansvarlig: 
Jonna Frølich 

 Journalnr.: A22-68067 

Bilag 
- Optag og søgning sygeplejerseuddannelsen – præsenteres på mødet 

Sagsfremstilling 
Jonna Frølich orienterer om februar-optaget 2022 på VIA Sygeplejerskeuddannelsen samt om den mar-
kant faldende søgning, som sygeplejerskeuddannelserne i hele Danmark aktuelt oplever.  
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Ved offentliggørelsen af kvote 2-ansøgertallene i marts 2022 stod det klart, at der over hele landet er et 
markant fald i antal 1. prioritetsansøgere. Denne tendens forventes også at komme til at gøre sig gæl-
dende for kvote 1-ansøgertallet i juli 2022. De seneste år har det nationale antal pladser på sygeplejerske-
uddannelsen været stigende, mens antallet af 1. prioritetsansøgningerne har været faldende. Derfor risike-
rer sygeplejerskeuddannelserne over hele landet allerede til sommer at stå med markant flere studieplad-
ser end ansøgere, hvilket i et fremtidsperspektiv vil være en alvorlig forværring af den i forvejen store man-
gel på sygeplejersker. 
 
Forud for februar-studiestarten var der ledige pladser på flere af VIA Sygeplejerskeuddannelsens udbuds-
steder (Viborg (ordinær + STF) og Holstebro/Herning). Samtidig var der, generelt for alle udbudssteder, 
kort før studiestart også et betydeligt frafald hos de allerede optagne. VIA Sygeplejerskeuddannelsen har 
flyttet i alt 21 ledige studiepladser fra Viborg, STF (Særligt Tilrettelagt Forløb for SOSU-assistenter) og 
Holstebro til udbudsstederne i Randers, Silkeborg og Horsens, der således har øget optaget. Derudover har 
VIAs studiestartskampagne arbejdet målrettet på at få fyldt de tomme pladser op. På trods af intense be-
stræbelser på at fylde de tomme pladser op, var der ved studiestart i februar i alt 19 ledige studiepladser, 
heraf var 10 af dem i Holstebro.  
På mødet præsenteres tal vedr. status for kvote 2 ansøgere. 
 
Der er aktuelt igangsat en COWI-undersøgelse om fremtidens behov for velfærdsmedarbejdere, den aktu-
elle status herfor orienteres der om. 
 
Indstilling 
Det indstilles at uddannelsesudvalget stille opklarende spørgsmål.  

Referat 
Jonna Frølich orienterede om, at der i forbindelse med februar-studiestarten 2022 blev flyttet rundt på en 
del tomme studiepladser pladser for at få fyldt dem op, men alligevel endte det med 19 ledige pladser 
(svarende til 2% ledige pladser). 963 pladser i alt (årligt optag). I februar 2021 var der 5 ledige pladser.  
 
Kvote 2-ansøgninger, marts 2022: Virkelig nedslående fald i kvote 2 søgningen til uddannelsen. 42,4% i 
samlet antal ansøgninger og 32,9% fald i 1. prioritetsansøgninger. Hvis et fald i den størrelsesorden også 
viser sig at gøre sig gældende for kvote 1 søgningen, vil der være et betydeligt antal ledige pladser på ud-
dannelsen 
Optaget bliver knap 700, hvis der også er et fald i kvote 1 søgningen på 30%-point. Søgningen til kvote 1 
kender vi ikke endnu. Hvis faldet bliver 20%, får vi ca. 800 optagne. Men 1013 årlige pladser i alt vil vi have, 
hvis vi får tildelt de 50 ekstra studiepladser, som VIA har søgt om. 
 
Danske professionshøjskoler kalder det nu for en rekrutteringskrise – deres slides omhandler også de fal-
dende ansøgertal til sygeplejerskeuddannelserne i hele landet. En faldende tendens siden 2017. Dimensio-
neringen er steget de senere år, men nu er søgningen under dimensioneringen.  
 
Sygeplejerskeuddannelsen i Aarhus afviste 196 kvalificerede ansøgere, der ikke blev optaget på andre ud-
budssteder. Dvs. et stort tab af ansøgere.  
 
Slides bliver udsendt sammen med referatet. 
 
Der laves aktuelt en COWI-undersøgelse, som snart offentliggøres. Den forholder sig ikke til faldende søg-
ning, den tager udgangspunkt i den hidtidige søgning, og selv med denne søgning fremskriver rapporten, 
at der fortsat vil være rekrutteringsudfordringer. Der er udfordringer ift. COWIs metode til at definere ef-
terspørgsel. De medtager ikke vakante stillinger og stillinger besat af andre faggrupper. Disse ting har man 
ikke tal for. Derfor supplerer man med data fra STAR, som har info om rekrutteringsudfordringerne. Men 
det er svært at få tal på. Samme metode blev brugt ved seneste tilsvarende analyse. Hvis COWI-rapporten 
bliver udgangspunktet for politikernes beslutninger mv., er det problematisk, hvis den ikke afspejler det 
reelle billede. 
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Annette Rosenkilde Jensen: I VIA gør vi en stor indsats for at øge søgning til uddannelsen. Arbejder som 
noget nyt med Instagram-profiler, og det næste bliver TikTok. Konflikten sidste år har givet faget et nega-
tivt omdømme, det er det, vores studievejledere hører. Selv fra sygeplejersker i praksis bliver de stude-
rende mødt at undren over, hvorfor de dog har valgt at ville være sygeplejersker. 
 
Anita Haahr nævnte, at det er bekymrende med den lave søgning. Hvad kan vi gøre? Vi kan tale faget og 
uddannelsen op. Men der er nogle andre, der skal forbedre arbejdsvilkårene.  
 
Gitte Nørgaard: Det er det lange seje træk ift. at sikre arbejdsvilkårene. Løn står ikke alene, det handler om 
de øvrige vilkår udover det. Der er bestemt også glade og tilfredse sygeplejersker derude, men de skal råbe 
lidt højere. 
 
Der blev spurgt til det med at flytte studiepladser. Når man konstaterer, at der er ledige pladser på et ud-
bud, kan VIA Sygeplejerskeuddannelsen flytte tomme studiepladser til et andet udbud og fylde dem op 
der. Det sker i forbindelse med efteroptaget. Men det har en masse implikationer for uddannelsen at flytte 
rundt på tomme pladser (f.eks. holdstørrelser, lokaler, praktikfordeling mv.).  
 
I slides bliver der henvist til en kilde vedr. fremskrivning af behovet for sygeplejersker i de forskellige regio-
ner i 2030. Hvis nogen har lyst til at dykke ned i denne, er linket her: Microsoft Word - Rap-
port_v6_MLS_0704.docx (xn--danskeprofessionshjskoler-xtc.dk). 
 
 

Punkt  Orientering sygeplejerskeuddannelsen (13.10-13.20) 

Sagsansvarlig: 
Annette Rosenkilde 

 Journalnr.: A22-68067 

Bilag 
- Nyhedsbrev maj 2022 

 
Sagsfremstilling 
Nyhedsinformation VIA og sygeplejerskeuddannelsen maj 2022. 
 
1: Mulig oprettelse af nye studiepladser på VIA Sygeplejerskeuddannelsen 
VIA har modtaget en forespørgsel fra Region Midtjylland om, at VIA søger ministeriet om lov til at oprette 
50 ekstra pladser på VIA Sygeplejerskeuddannelsen. De midtjyske kommuner har meddelt, at de bakker 
op om dette forslag (dvs. indvilger i at stille flere kliniske uddannelsespladser til rådighed), når der skal ind-
gives ansøgning til ministeriet herom. Hvis de 50 ekstra studiepladser bliver en realitet, er planen, at ca. 30 
af dem oprettes på NET-uddannelsen i Viborg, og at resten af pladserne fordeles i Horsens, Silkeborg og 
Randers. Dette tager udgangspunkt i den søgning, som vi p.t. ser – det handler om at vælge de steder, hvor 
pladserne vil blive fyldt op. Grundet Regeringens politik må VIA ikke oprette flere pladser på udbudsstedet 
i Aarhus, hvor der også ved optaget 2021 var afviste 1. prioritets ansøgere. 
 
2: Status vedr. VIA’s institutionsplan 
VIA offentliggjorde den 13. januar 2022 en samlet institutionsplan for VIAs håndtering af udflytning af ud-
dannelsespladser fra Aarhus og oprettelse af nye uddannelsespladser uden for Aarhus. Det sker i kølvan-
det på den politiske aftale ”Flere og bedre uddannelsesmuligheder i hele Danmark” fra sommeren 2021.  
VIA Sygeplejerskeuddannelsen skal ikke udflytte pladser fra Aarhus, som det ser ud lige nu (skyldes at for-
delingen af studiepladser allerede nu lever op til 60/40-målsætningen). VIA vil i 2023/2024 søge om, at 
Herning bliver et fuldt uddannelsesudbud, hvilket vil betyde 40 ekstra pladser til Herning. I forbindelse 
med dette tiltag og ansøgningen herom, vil VIA Sygeplejerskeuddannelsen initiere en dialog med både Re-
gion Midtjylland og de relevante kommuner. Det står også i institutionsplanen, at VIA Sygeplejerskeuddan-
nelsen vil øge antallet af studiepladser på NET-uddannelsen, men udfordringen er, at det aktuelt ikke tæl-
ler som ekstra pladser, da uddannelsen er netbaseret. 
 
Indstilling 
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Det indstilles, at uddannelsesudvalget stiller afklarende spørgsmål til nyhederne fra VIA.  

Referat 
Mødedeltagerne havde mulighed for at stille spørgsmål til den skriftlige orientering og det nyhedsbrev, der 
er udsendt via mail.  
Annette Rosenkilde Jensen: VIA Sygeplejerskeuddannelsen håber på at få de ekstra 50 pladser, men er 
bekymret for, om de ekstra pladser vil kunne blive fyldt op. 
 
Judit Kyed Soelbeck spurgte til uddannelsesakademiet, om man kunne tænke i, at der blev et tilbud ift. at 
samarbejde om at opkvalificere de kliniske vejledere. De får en sjettedel diplom (klinisk vejledermodulet), 
men herefter er det meget op til afdelingerne, hvor meget man får udover det. Annette Rosenkilde Jensen 
svarede, at uddannelsesakademiet ikke er tænkt som et konkurrerende tilbud ift. EVU, og at det er tænkt 
som et internt tilbud, f.eks. ift. adjunkter. Men VIA tager perspektivet med videre og deler interessen i at 
klæde de kliniske vejledere godt på ift. at vejlede de studerende. 
 
Judit Kyed Soelbeck på vegne af Bente Alkærsig: Hvilke overvejelser ligger der bag at prioritere NET-ud-
dannelsen ift. de 50 ekstra pladser, der er søgt om? Annette Rosenkilde svarede, at NET-uddannesen er 
valgt, fordi den har succes (der er flere 1. prioritets ansøgere, end der er pladser). Så vi har den formod-
ning, at vi vil kunne fylde pladserne op. NET-uddannelsen er et fuldgyldigt og godt uddannelsestilbud. VIA 
Sygeplejerskeuddannelsen følger søgetallene meget grundigt og følger løbende op ift. vores udbud af ud-
dannelsesretninger.  
 

Punkt  5. Nyt fra de studerende (13.10-13.20) 

Sagsansvarlig: 
De studerende 

 Journalnr.: A22-68067 

Bilag 
Nej 

Sagsfremstilling 
Nyt fra de studerende. 
 
Indstilling 
Det indstilles, at de studerende orienterer om nyt.  

Referat 
Der var intet at referere af nyt fra den studerende, der var til stede ved mødet. 
Bakker op om ekstra pladser på NET-uddannelsen – det giver god mening.  
 

Punkt  6. Planlægning af næste møde (13.20-13.25) 

Sagsansvarlig: 
Alle 

 Journalnr.: A22-68067 

Bilag 
Nej 
 
Sagsfremstilling  
Næste møde i Uddannelsesudvalget for Sygeplejerskeuddannelsen er den 12.09.2022 – ny repræsentation 
ind i uddannelsesudvalget for perioden 2022-2026. 
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Referat 
- Opfølgning vedr. Hanne Demants oplæg på et tidligere møde (opgavevaretagelse, uddannelsesop-

gaven, studieunits osv., overskriften var vidst rekrutteringsudfordringer). 
- Human First-symposiet: Søren Barlebos oplæg var meget interessant: fremtidens sundhedsvæ-

sen, handlede om at arbejde innovativt og inkluderende. Ligger vidst nok online.  
- Vibeke Røn Noer: opfordring til at høre hende om et oplæg om hendes undersøgelse 
- Opfølgning på kvote 1-optaget KOT 2022 
- Forslag: Få Anne Lise Norlyck til at fortælle om nye modeller osv. ift. rekruttering af studerende 

 

Punkt  7. Eventuelt (13.25-13.30)  

Sagsansvarlig: 
Alle 

 Journalnr.: A22-68067 

Bilag 
Nej 
 
Sagsfremstilling 
1: Mange tak til nuværende repræsentanter ind i uddannelsesudvalget. 
 
Referat 
 
Judit Kyed Soelbeck orienterede om, at DSR har udgivet publikationen ”Løs manglen på sygeplejersker”. 
Link til publikationen: loes_manglen_paa_sygeplejersker_-_12_anbefalinger_til_at_sikre_sygeplejer-
sker_nok_til_fremtidens_sundhedsvaesen_web.pdf (dsr.dk) 
 
 

Punkt  8. Status Projekt Bedre overgange (13.30-15.00)  

Sagsansvarlig: 
Jytte Pahus (JYPA), Malene Hangaard Alstrup 
(MHAL) og Anne Provstgaard Fogh (ANPF) 

 Journalnr.: A22-68067 

Bilag 
- Malene Hangaard Alstrup (MHAL), Jytte Pahus (JYPA) og Anne Provstgaard Fogh (ANPF) deltager 

under punktet 
 

Sagsfremstilling 
Projekt Bedre overgange er evalueret på 1. gennemløb og der foreligger data herfra. Yderligere er det til-
knyttet følgeforskning ifht. Projekt Bedre overgange. 
 
Projektkoordinatorer Jytte Pahus og Malene Hangaard Alstrups oplæg og status orientering ifht. Projekt 
bedre overgange: 

- Status for projektet 
- Evaluering af projektets 1. gennemløb samt data herfra  
- Initiativerne samt justeringer heraf 
- Implementeringer 
- Tilkoblet følgeforskning 

 
Midlerne til Projekt Bedre overgang løber til og med 2023. 
 
Der vil være mulighed for at uddannelsesudvalget stiller opklarende spørgsmål efterfølgende oplægget. 
 
Kort status Projekt bedre overgange: 
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Seks prøvehandlinger er gennem efteråret 2021 igangsat og afviklet første gang i forbindelse med ”Pro-
jekt bedre overgang” mellem teoretisk og klinisk undervisning på VIA Sygeplejerskeuddannelsen.  
Hvor der generelt er kommet positive tilbagemeldinger fra både studerende, kliniske vejledere og undervi-
sere.  
 
Prøvehandlingerne afvikles med mindre justeringer for anden gang i 1. halvår 2022, og der ligger en for-
ventning om, at alle prøvehandlinger gentages for tredje gang i 2. halvår 2022. Disse ønskes gennemført 
tre gange, for at have så stort et grundlag som muligt, til at beslutte hvilke prøvehandlinger der skal imple-
menteres i uddannelsen i 2. halvår 2023.  
Beslutningen om implementeringen træffes endeligt i begyndelsen af 2023 og sker baggrund af evalue-
ringsrapporten.  
  
Projektkoordinatorerne forsøger at kommunikere bredt ud om projektet, men det kan være vanskeligt at 
nå ud til alle. Der må derfor meget gerne kommunikeres bredt ud om projektet. Projektkoordinatorerne har 
fået enkelte henvendelser fra klinikken, og tager meget gerne imod flere. 

Referat 
Projektkoordinatorerne fortalte om prøvehandlingerne og om de tilpasninger, der er gjort, bl.a. ift. seme-
stre hvor de afprøves mv. Information om prøvehandlingerne fremgår af de slides, som udsendes sammen 
med referatet.  
 
Mit Kittelkort: Et fysisk kort i lommen; mulighed for at træne praktiske færdigheder, at få fornemmelse for 
håndelag. Studerende Julie Baden Madsen: Jeg er virkelig glad for Mit Kittelkort – det ønsker vi, at I skal 
fortsætte med! Det fedeste i hele verden! Giver øget sikkerhed.  
Underviserne siger, at de studerende på 1. semester var mere sikre i de færdigheder, de skal kunne, da de 
var til eksamen.  
 
Den videre proces: der planlægges et 3. gennemløb for prøvehandlingerne i efteråret 2022. Beslutningerne 
om implementering træffes på baggrund af: evaluering, følgeforskning, resurseforbrug, drøftelser i refe-
rencegruppen og andre relevante mødefora. 
 
Herefter var der mulighed for at kommentere og stille spørgsmål: 
 
Marianne Wolf: Det er positivt, at der er mulighed for gentagelse af prøvehandlingerne – mulighed for at 
lære af sine erfaringer og kvalificere de justeringer, man laver undervejs.  
 
Studerende: ugeevalueringer: der er meget forskellige forventninger ift., hvor meget de kliniske vejledere 
forventer, at man som studerende skriver på praktik.via.dk. Så hvordan håndterer man det? Jytte Pahus: 
VIA kan ikke diktere de kliniske vejlederes arbejde med ugeevalueringer. Og de kan bruges på forskellig vis 
– de kan laves skriftligt af den studerende, uden at de læses af den kliniske vejledere, men bruges for ek-
sempel mundtligt sammen med den kliniske vejleder. 
 
Anita Haahr: er det meningen, at SUS-skemaet kun skal ligge på de første semestre?  
Arbejdsgruppen drømte om alle semestre – lige nu er fokus på de første studieår, fordi det er der, der er 
størst frafald.  
 
Overskriften for projektet er at mindske frafald. Og så kan vi håbe på, at det kan få afsmittende effekt ift. 
andre overgange også, bl.a. fra studie til arbejdsliv. 
 
Judith: tidligere gik man meget op i, at man ikke skulle have følelser i klemme, når man gik fra sin ene 
praktik til den næste. Hvad tænker I om det? Malene Alstrup: vi retter vores fokus på det 3. forudsætnings-
krav, fokus på deres læring og deres egen opfattelse af denne.  
 
Hjælp til den videre kommunikative proces: det skal formidles til kliniske vejledere mv., hvad der forventes 
osv. Men jeres bud på, hvordan vi bedst kommunikerer ud om projektet? Martha Højgaard: kan man mål-
rette sin kommunikation til de kliniske vejledere, der skal involveres i de konkrete prøvehandlinger, så man 
klædes på konkret ift. det, man selv skal deltage i?  
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Projektet har allerede nu lagt beslag på semestermødet i foråret 2023. 
 
Judit Kyed Soelbeck: Forslag om at lave en lettilgængelig video om projektet. De kliniske vejledere vil 
gerne vide det, der er relevant for dem, og hvad de skal gøre.  
 
Forslag: Udnævne kommunikationsansvarlige i alle organisationer, som så har ansvar for at udbrede infor-
mation om projektet. 


